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atalogul cu perle” al domnului profesor Paras-
chivescu ne duce mereu cu gândul la îndemnul din 

titlu. Am, oare, dreptate?
u Un partid politic este un organism unde se delirează 

împreună. Theodor Paleologu
u Eu am fost rea de muscă. Dar rea, rea. Dacă intram 

într-o încăpere, mă culcam cu cine nimeream. Monica Tatoiu
u Miron Mitrea este un cetățean ieșit de sub 

camion. Theodor Stolojan
u Băsescu s-a agățat de un element de slăbiciune ca să 

introducă elemente de zâzanie. Ion Iliescu
u Există aici, în această sală, tineri care au murit în 

revoluția din decembrie 1989. Viorel Cataramă
u Eu împărtășesc doctrina liberală până la înfăptuirea 

păcatului. Gigi Becali
u Românii nu au voie să ierte viitorul acestei țări. Mircea 

Geoană
u Nu poți să conduci organizația PSD București dacă 

ești pămpălău, că te ejaculează. Marian Vanghelie
u Victor Ponta va merge în tandem, după părerea mea, 

cu poporul român. Liviu Dragnea
u PSD e un partid atât de mare încât au loc și cei care 

vor mititei. Mircea Geoană
u Înțeleg că am fost chemați aici să ne fuzioneze, ăsta 

e motivul. Ioan Ghișe
u Mă bucur că ne-am adunat aici atâția politruci. Klaus 

Iohannis
u Sper ca și în continuare și, împreună cu dumneavoastră, 

să trecem împreună printr-o perioadă foarte grea. Liviu Pop
u M-am simțit încărcat pozitiv când am fost cu Ponta în 

comunitățile sinistrate. Liviu Dragnea
u Deci, meseria mea înainte de a fi parlamentar, dom’le, 

să vă spun sincer, auto. Meseria mea este auto. Gheorghe Coman
u Chiar vreau să începem să demarăm. Adriean Videanu
u E important să știm cu cine vorbim și dacă mă uit la 

tine să știu că tu ești tu. Liviu Dragnea
u Onestitatea fără logică este o chestiune foarte 

gravă. Eugen Nicolicea
u Sunt foarte bun prieten cu domnul Tăriceanu, dar nici 

nu vreau să-i mai aud numele. Mircea Ionescu-Quintus
Rubrică realizată de Roxana FURDEAN
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RECAS Timiș,

„Noi trebuie să-i mulțumim pe cei care respectă legea!”

Domnule primar, am 
 înțeles că despre noua 

dumneavoastră poziție în 
cadrul „Asociației Prima-
rilor din Banatul Istoric”, 

doriți să vorbim într-o viitoare întrevedere.
Da, acest subiect merită o abordare mai amplă 

și după cum vezi, azi m-ai găsit pe fugă.
Țin totuși să vă întreb dacă pentru acest an, 

în care noi stăm de vorbă în prima sa lună, aveți o 
veste nouă pentru păcurarii acestei zone?

Da, cu atât mai mult cu cât există, din păcate, 
câțiva crescători de animale care nu vor să respecte 
nici legile și nici clauzele contractelor pe care le-au 
acceptat și semnat.

Aveți un mesaj pentru ei?
Roxana, vreau să le spun acestor oameni, cu 

precădere acelora care au restanțe către primărie, 

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș
a scurt timp după alegerea sa ca vicepreședinte al „Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric”, reîntâlnindu-l pe domnul primar Pavel Teodor, am 

ținut să-l întreb, în miezul acestei ierni care dovedește o prietenie caldă cu firul 
ierbii, despre chiar situația pășunilor.

restanțe legate de pășune, să nu se mai aștepte să 
primească spațiu pentru pășunat. Asemenea cei 
care au saivanele mai aproape de 500 de metri de 
locuințele oamenilor.

Vor exista criterii noi la întocmirea 
contractelor din acest an?

Desigur că vor exista și noi clauze 
contractuale, din care una să fie aceea de a rezilia 
pe loc un contract atunci când acești crescători de 
animale ne vor creea probleme.

Nu va fi ușor, domnule primar.
Nici nu mă aștept să fie, voi avea desigur 

bătăi de cap, dar eu doresc să rezolv aceste pro-
bleme imparțial. Noi trebuie să-i mulțumim pe  
cei care respectă legea. Vom creea și o comisie,  
care, respectând principiul imparțialității, de care 
ți-am vorbit, va lua, cu siguranță, cele mai bune 
măsuri. 

Din agenda domnului primar

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

De la biroul nostru agricol
A scăzut subvenția pentru oieri
acă inițial s-a anunțat că valoarea Ajutorului 
Național Tranzitoriu pentru ovine și caprine  a fost 

stabilită la 5,7568 euro/cap de animal, acum funcționarii 
APIA au revenit cu un nou cuantum. Cuantumul pentru ANT 
9 ovine/caprine este, de fapt, de 5,2407 euro/cap de animal! 
Adică o scădere de 0,5161 de euro, ceea ce, în lei, eroarea 
ajunge la 2,377 de lei pentru fiecare ovină sau caprină care 
beneficiază de acest sprijin de la bugetul de stat.

Atenție! Chiar dacă valoarea subvențiilor anunțate de 
APIA este în euro, achitarea plăților se face în lei. Cursul 
care se aplică pentru ANT este de 4,5993 lei/euro.

Ne-am interesat pentru 
dumneavoastră 
egistrele contabile sunt obligatorii 
în acest an pentru persoanele 

fizice autorizate. Indiferent de domeniul de 
activitate pe care îl desfășoară, persoanele 
fizice autorizate (PFA) și ceilalți contribuabili 
ce obțin venituri din activități independente, 
au obligația de a întocmi anumite registre 
în care să evidențieze operațiunile contabile 
efectuate începând de la înființare.

L

„Numirea domnului Pavel Teodor, ca vicepreședinte al „Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric”, ca reprezentant al județului Timiș”, a fost o alegere inspirată!”

                                                       Titu BOJIN - Președinte 
embrii fondatori ai „Aso- 
ciației Primarilor din 

Banatul Istoric”, prezenți la întru-
nirea de sfârșit de an la Timișoara, 
în 21 decembrie 2017, au hotărât, 
la capătul a mai bine  de patru 
ore de dezbateri, ca în conducerea 
instituției să fie aleși primari din 
toate cele patru județe: Timiș, Caraș-
Severin, Arad și Hunedoara. Cu 
acest prilej, domnul Pavel Teodor, 
primarul orașului Recaș, a fost 
ales vicepreședinte al „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”.

Pentru că la întrunire au fost 
prezenți și primari din Banatul 
sârbesc, domnul vicepreședinte 
Pavel Teodor, a propus ca „la 
următoarea ședință, edilii 
din partea sârbească 
a Banatului, să facă o 
propunere pentru a avea și 
dânșii un vicepreședinte în 
conducerea asociației.”

„Sugestia domnului 
primar al orașului Recaș, este 
binevenită”, a conchis, domnul 
președinte Titu Bojin, care după 

alegerea domnului primar a ținut să 
sublinieze că: „Numirea domnului 
Pavel Teodor ca vicepreședinte al 
Asociației Primarilor din Banatul 

Istoric, ca reprezentant al 
județului Timiș, a fost o 
alegere inspirată. Domnia 
sa a dovedit până acum, 
că este un om devotat 
oamenilor orașului său și 
un primar destoinic. Tot 

astfel este dorit și în noua sa poziție 
de vicepreședinte al Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”.

M

RD
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SÂNMIHAIU ROMÂN

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

„Fiecare primărie a fost prezentă și cu ansamblurile de dansuri 
și interpreții de muzică populară din comunele respective!”

Timiș

Domnule primar Viorel Mărcuți, cu ce a 
participat Primăria Sânmihaiu Român la „Festi-
valul Producătorilor Locali” 2017, de la Șag?

Noi am venit aici cu ”Ansamblul de Dansuri 
«Românașu»”, pentru cei mici, iar cei mari s-au 
prezentat cu dansuri specifice din Sânmihaiu Român.

Numai atât?
Nu, am mai adus și o echipă 

care a preparat ciolan cu fasole, nu 
fasole cu ciolan, fiindcă a fost multă 
carne. Am avut un cazan foarte 
frumos și foarte mare, iar preparatul 
gustos a fost pentru toți cei care au 
vrut să mănânce pe săturate. A ajuns 
la toată lumea.

Cum de Primăria Sânmihaiu Român a venit 
la acest frumos eveniment local?

Facem parte din Grupul de Acțiune Local 
(GAL) - care a organizat întreaga manifestare - și era 

a începutul lunii decembrie, Primăria Sânmihaiu Român, alături de 
peste zece comune din județ, a participat la Festivalul Producătorilor 

Locali organizat de „Grupul de Acțiune Local Timișul de Centru”, condus 
de consilierul PSD, Alexandru Iovescu, în frumoasa localitate Șag. Cu acest 
prilej, a avut loc un delicios concurs de preparat fasole cu ciolan la ceaun. La 
eveniment a fost prezent și tânărul și inimosul primar Viorel Mărcuți. Pentru 
pagina de promovare a comunei sale în cadrul „Micului jurnal al primăriilor”, 
domnul primar a acceptat cu plăcere dialogul de mai jos.

normal să participăm la acest minunat festival, care 
vrem să devină tradiție pentru zona noastră.

În acest cadru, aveți anume activități?
La GAL avem activități specifice, artistice 

și culturale, pe lângă cele economice și agricole. 
A fost prima ediție a festivalului, cu scopul de a 
promova și susține producătorii locali din teritoriul 

nostru. La festival producătorii și-
au expus produsele preparate din 
carne, brânzeturi, produse apicole, 
panificație, produse viticole din 
zona Buziaș-Silagiu, decorațiuni 
handmade și artizanat. Ei au fost 
din Giulvăz, Ciacova, Peciu Nou, 
Șag, Parța, Sacoșu Turcesc, Giroc, 

Tormac, Buziaș, Moșnița, Ghiroda, Nițchidorf. 
Fiecare primărie a fost prezentă și cu ansamblurile 
de dansuri și interpreții de muzică populară din 
comunele respective.

A
Banii pentru care nu plătești impozit

O
Alzheimer - primele semne

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Medicul nostru de familie

lzheimer este o afecțiune neurologică 
ce determină moartea unor celule de 

la nivelul creierului, care are ca și consecință 
pierderile de memorie și declinul cognitiv. 
Alzheimer este un tip de demență care debu-
tează cu simptome blânde și evoluează trep- 
tat, fiind o afecțiune degenerativă. Printre 
primele semene ale apropierii acestei afec-
țiuni sunt pierderea memoriei, amintirile 
vechi nu se pierd, însă oamenii care încep să 
dezvolte boala Alzheimer nu-și mai amin-
tesc lucruri petrecute recent. Un alt semn este 
repetiția. Persoanele care suferă de Alz-
heimer vor repeta la nesfârșit povești, uneori 
folosindu-se exact de aceleași cuvinte. Dar 
unul din marile semnale de alarmă apare 
atunci când constați că o per-
soană dragă nu mai știe date 
importante: când s-a născut, 
data căsătoriei, anul în care 
i s-a născut primul copil, etc.

L

Dreptul dumneavoastră

serie de venituri realizate de români nu sunt impo-
zabile, contribuabilul nefiind obligat să achite la stat 

niciun ban în cazul obținerii lor. Codul Fiscal care a intrat în 
vigoare la 1 ianuarie 2018, prevede un impozit pe venituri de 
10%, atât în cazul persoanelor fizice, cât şi în cazul persoanelor 
juridice. Următoarele venituri nu sunt impozabile: l Ajutoa-
rele, indemnizaţiile şi alte forme de sprijin cu destinaţie spe- 
cială, primite de la bugetul de stat, bugetul asigurărilor so-
ciale de stat, bugetele fondurilor speciale, bugetele locale şi 
din alte fonduri publice sau colectate public, inclusiv cele din 
fonduri externe nerambursabile, precum şi cele de aceeaşi 
natură primite de la organizaţii neguvernamentale, potrivit 
statutelor proprii sau de la alte persoane; l Indemnizaţiile 
pentru incapacitate temporară de muncă acordate, potrivit 
legii, persoanelor fizice, altele decât cele care obţin venituri 
din salarii şi asimilate salariilor; l Indemnizaţiile pentru: risc 
maternal, maternitate, creşterea copilului şi îngrijirea copilului 
bolnav, potrivit legii; l Recompense acordate conform 
legii din fonduri publice; l Veniturile de orice fel, în bani 
sau în natură, primite la predarea deşeurilor din patrimoniul 
personal; l Sumele primite drept despăgubiri pentru pagube 
suportate ca urmare a calamităţilor naturale, precum şi pentru 
cazurile de invaliditate sau deces, conform legii.
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„Voi continua să fiu aproape de oameni, preocupându-mă
cotidian de dezvoltarea comunei!”

SATCHINEZ Timiș

Florin Olimpiu CHEAUA - Primar al comunei Satchinez
bătându-mă de pe drumul județean spre cel ce duce la Satchinez, ceața se 
ridică treptat de pe șeile câmpiei bănățene. M-aș fi așteptat la ploaie, dar 

iată că a apărut soarele și ceața s-a risipit. O asemenea transformare a vaporilor 
din stare de condensare în stare de vapori încălziți, invizibili, se produce adeseori 
pe aici. Intru în sat, la ceasul la care grupuri de elevi veseli se îndreaptă spre 
școală. E ora la care domnul primar a ajuns de mult la birou.

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Domnule primar, vă 
regăsesc, în acest început 
de an, la fel de dinamic, de 

punctual și de deschis dialogului.
Poate și pentru că eu cred că acest „mic” 

jurnal al primăriilor, care apare în patru județe, prin 
promovarea pe care o face comunei noastre, va duce 
și la atragerea unor potențiali investitori. Atunci când 
dorești să-ți faci cunoscută comuna, e nevoie să te 
cunoască alți oameni decât cei din comunitatea ta.

Da, aveți dreptate. Pot să vă întreb, fără a 
face un bilanț al activității dumneavoastră, în acest 
prim număr de ziar al acestui an, ce mâhniri, ce 
satisfacții v-au încercat de la preluarea mandatului?

Cu ce să încep?
Cu…
Așa cum am mai spus, de la preluarea man-

datului, cea mai mare problemă cu care m-am 
confruntat, au fost restanțele financiare către 
furnizorii de servicii și lucrări.

Vorbiți de valori mari?
Vorbesc de plăți restante către furnizori, 

în valoare totală de aproximativ 2.300.000 de lei 
din care erau urgente de plătit sume în valoare de 
1.742.202 lei.

Urgente și obligatorii.
Absolut! Aceste restanțe erau obligatoriu de 

plătit, pentru a nu fi blocate conturile Primăriei.
Cum s-a ajuns la aceste restanțe?

Ca urmare a unor contracte semnate de vechea 
administrație și a plăților neonorate. În aceste condiții 
am fost obligați să achităm aceste restanțe, în situația 
în care contractele au fost făcute conform legilor în 
vigoare, iar cei care trebuiau să execute lucrările  
le-au dus la bun sfârșit.

Știu că ați trecut, de la venirea dumneavoastră 
în fruntea primăriei, și printr-un control al curții 
de conturi. Ce s-a descoperit?

În urma controlului Curții de Conturi, care se 
face o dată la trei ani la instituțiile publice și care a 
verificat activitatea fostei administrații, s-au stabilit 
anumite prejudicii.

Domnule primar, haideți să nu intrăm în de-
talierea prejudiciilor făcute de fosta administrație, 
pentru că am sentimentul că vă mâhnește acest 
aspect. Mai bine vorbiți-mi, vă rog, despre ce vă 
bucură de la preluarea mandatului până acum.

Mă bucură tot ce s-a realizat și trebuia realizat 
până acum. Lucrările ce țin de infrastructură, 
apoi cele care au redat școlilor un aspect civilizat, 
atragerea de fonduri, fie ele guvernamentale ori 
europene, într-un cuvânt munca mea și a colegilor 
mei din toată această perioadă. Și, pentru că tot 
m-ai întrebat despre ce mă bucură, te asigur că mă 
bucură încrederea consătenilor în mine. Oameni pe 
care îi asigur că voi continua și în acest an să fiu 
la fel de aproape de ei, preocupându-mă cotidian de 
dezvoltarea comunei. 

A

Nu uitați!
Î

Personalități născute la Satchinez

ncepând cu 1 ianuarie se 
 aplică trecerea contribuțiilor 
sociale de la angajator la salariat. 
Contribuțiile de asigurări sociale 
(CAS) vor fi de 25%, iar cele de 
sănătate (CASS) de 10%. Angaja-
torii mai plătesc o contribuție asigu-
rătoare pentru muncă, de 2,25%. 
Persoanele fizice care realizează ve- 
nituri lunare din activităţi indepen-
dente sub nivelul salariului minim 
brut pe ţară (1.900 lei), nu au obli- 
gaţia să plătească CAS și CASS, 
însă pot opta pentru plata contri-
buţiei, în aceleaşi condiţii prevăzute 
pentru cei care au obligaţia plăţii 
contribuţiei.

Ioan Cărmăzan
„Cu timpul, înveţi că din umilinţă ieşi învingător 

şi că orice înfrângere poţi s-o transformi într-o 
oportunitate”, declara, nu demult, Ioan Cărmăzan născut 
în 1948, în comuna Satchinez, din judeţul Timiş. Maestrul 
Ioan Cărmăzan, are diplomă în matematici, la Universitatea 
din Timişoara, diplomă în regie de film, la IATC Caragiale 

din Bucureşti şi este doctor în Cinematografie şi Media. Din februarie 
2013 este preşedinte al Uniunii Autorilor şi Realizatorilor de Film 
din România. Este conferenţiar la Facultatea de Teatru şi Televiziune, 
Universitatea „Babeş-Bolyai” din Cluj-Napoca şi profesor asociat în 
cadrul Facultăţii de Arte Plastice, Universitatea de Vest din Timişoara. 
La 1 aprilie 2008, în Sala Mare a Teatrului Nottara din Bucureşti, a avut 
loc premiera spectacolului „Romeo şi Julieta” de William Shakespeare, 
marcând debutul regizorului de film Ioan Cărmăzan, în teatru. Despre 
acest consătean și „Cetățean de Onoare” al comunei noastre, domnul 
profesor doctor Călin Chincea spunea: „Ca regizor a construit o lume 
fabuloasă. Ca literat, Ioan Cărmăzan are o operă absolut importantă.”

De la biroul nostru de resurse umane
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SAVÂRSIN
)

, Arad

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

L

„Prin alegerea domnului Vodicean ca vicepreședinte este 
onorată întreaga comună regală!”

n a doua parte 
a lunii trecute, 

mai exact în 21 de-
cembrie, a avut loc la 
Timișoara adunarea de 

 sfârșit de an a „Aso-
ciației Primarilor din 

 Banatul Istoric”. Cu
 acest prilej, la pro-

punerea membrilor fon- 
datori, domnul Ioan Vodicean, primarul comunei 
Săvârșin,  a fost ales vicepreședinte al „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric”. La întrunire, alături 
de edili din Timiș, Hunedoara, Arad și Caraș-
Severin, au fost prezenți și patru primari din Serbia.

La capătul întrunirii, domnul Titi Stancu, vice- 
președintele Consiliului Județean Timiș, ne-a asi-
gurat, în exclusivitate pentru pagina de promovare 
a comunei Săvârșin din cadrul „Micului jurnal al 
primăriilor”, că : „Alegerea domnului Ioan Vodicean, 

în poziția de vicepreședinte al «Asociației Primarilor 
din Banatul Istoric», este o dovadă elocventă a 
respectului de care acest tânăr primar se bucură în 
rândul colegilor săi. M-a bucurat sincer alegerea sa, 
pe care și eu la rândul meu am susținut-o, cu atât 
mai mult cu cât sunt și un cititor fidel al creației sale 
literare, domnul Ioan Vodicean, fiind unul din poeții 
importanți ai literaturii bănățene și nu numai. Cred că 
prin alegerea domnului Vodicean ca vicepreședinte 
este onorată întreaga comună regală.”

 Întrebat care din poeziile scrise de domnul 
Vodicean îi place mai mult, domnul vicepreședinte 
a mai spus: „Cu precădere cea care a fost recitată 
azi, de altcineva decât autorul ei, în deschiderea 
întrunirii. Și te-aș ruga, Roxana, dacă spațiul 
tipografic îți permite, să o publici în jurnalul pe 
care îl coordonezi, ca un dar pentru cititorii din alte 
localități, dar și pentru primarii care nu au reușit 
să-și procure, încă, volumul din care a fost citită 
poezia.”

Din albumul cu poze al Asociației Primarilor din Banatul Istoric

Titi STANCU - Vicepreședinte al Consiliului Județean Timiș

Î

a Biserica Ortodoxă Săvârşin s-au adunat peste 200 de localnici 
pentru a participa la parastasul de 40 de zile de la moartea Regelui 

Mihai I, slujba fiind oficiată de către preotul paroh local, Călin Mădăluţă.
Comunitatea locală a dorit să organizeze un parastas considerând că 

fostul suveran „a fost un om al locului”. Deși slujba a avut loc la o zi după 
cea de la Curtea de Argeş, membrii familiei nu au fost prezenți. Aflat în 

mijlocul locuitorilor care au 
omagiat astfel memoria fostului 
monarh, domnul Ioan Vodicean, 
primarul comunei, ne-a spus: 
„Pentru că Majestatea Sa a iubit 
atât de mult Săvârşinul şi zona 
aceasta, noi considerăm castelul 

ca fiind casa Majestăţii sale şi credem că sufletul său a rămas în preajma 
noastră. Regele era tot timpul alături de noi, când venea în România prefera 
Săvârşinul, venea duminica la biserica noastră, de aceea ne-am dorit să facem 
această slujbă de pomenire, chiar dacă ea s-a săvârşit şi la Curtea de Argeş”.

Din lada cu zestre a graiului bănățean  
                     La Ducean

Ioan VODICEAN
La ducean1, naloagă2 mare,
S-or strâns tăț sacenii mei,
Cu șe goge3 fiecare,
Să mai facă o doi lei.
 
Ion Șioclod ș-o dus tutcanu4

Leana Dulă on gânsac,
Unciu Nicu lu Buneanu
Are pene într-on sac.
 
Gi pa trepț nu-ncăpi pa ușă,
Vinzatoriu-i la cântari,
Pa tutcan îl caută-n gușă
Și îl scrie în butfari5.
 
Sofia Bât, o babă șoadă,
Șî la conși6 ș-o prins o floare.
Lumea zîșie că-i naroadă,
Numa ea niși grijă n-are.
 
În ducean să dă șî-ntreabă:
„Gagi! spuni-ne tu noauă,
Șin’ ce țânie, vara-ntreagă,
Gi pasulă7 șî gi oauă?”
 
Betu om, s-o linișcească,
Îi raspunsă cam așa:
 „Gi pasulă?! … A lu’ Fleașcă,
Da’ gi oauă… dumneata”.           
1magazine; 2aglomerație; 3orice, aici,
produse alimentare; 4curcanul; 5regis-
tru; 6părul împletit legat în jurul ca-
pului, purtat astfel de femeile măritate; 
7fasole

La slujba de pomenire a Regelui Mihai oficiată la Săvârșin

Domnul Vodicean, rândul din față, al patrulea, de la dreapta la stânga.
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CENEI Timiș

Pagină realizată de Ada MAXIM

Gabriel ILAȘ - Primar al comunei Cenei

„Ne-am dori, ca tabăra adversă să vină cu propuneri pentru folosul 
comunității, cu argumente, când se opun proiectelor noastre!”

etățenii responsabili, foar- 
te implicați în probleme- 

le comunității și care l-au sprijinit  
pe primarul comunei în realiza- 
rea unor demersuri importante pot 
fi premiați pentru faptele lor bu- 
ne. Așadar, aducem la cunoștin- 
ța locuitorilor comunei Cenei că 
au început înscrierile la Gala Pre- 
miilor Participării Publice, eveni- 
mentul care premiază cele mai efi-
ciente campanii de advocacy din 
România. Cetăţenii, grupurile civi- 
ce sau organizaţiile care, în 2017, 
au contribuit la schimbarea unor 
decizii publice în beneficiul comu- 
nităţilor din care fac parte, se pot 
înscrie, până pe 15 februarie, la cea 
de-a IX-a ediţie a Galei Premiilor 
Participării Publice. Sunt bineve- 
nite să se înscrie și instituțiile sta- 

tului care au consultat comunități-
le înainte de a lua decizii pentru ele.

CeRe: Centrul de Resurse 
pentru participare publică, orga-
nizatorul evenimentului, va pre-
mia, în 19 aprilie, oamenii şi orga-
nizaţiile care au influenţat procesul 
decizional şi au contribuit astfel 
la rezolvarea unor probleme din 
jur precum: lipsa de echitate şi 
nedreptăţile la adresa cetăţenilor din 
sistemul de sănătate sau educație, 
măsurile iresponsabile şi abuzive 

care vizează mediul înconjurător, 
lipsa de tranparenţă decizională, 
în modul în care se cheltuiesc 
banii publici sau în legătură cu 
decizii care au impact major pentru 
cetăţeni aflaţi în diverse situaţii 
de vulnerabilitate. „An de an, la 
Gala Premiilor Participării Publice, 
reușim să (re)descoperim puterea 
oamenilor: fie că aplaudăm un grup 
de cetățeni care a convins primarul 
să asfalteze o uliţă, fie o organizație 
care a reușit să schimbe o lege. 
Pentru că lucrurile în jur nu par a 
ne da motive de optimism, avem 
nevoie de o doză de inspirație și 
elan. O vom avea pe 19 aprilie, la 
ediția a IX a Galei”, a explicat Silvia 
Boeriu, coordonator PR Centrul de 
Resurse pentru participare publică.

Domnule primar, 
stăm de vorbă la mijlocul 
lunii ianuarie și deja 
aveți un vraf de dosare pe 
masă. Sunt proiecte noi 
în pregătire la Cenei?

Avem și două proiecte rămase în lucru de anul 
trecut, demarate mai târziu, în toamnă, pentru că așa 
a fost treaba cu proiectarea, cu obținerea de avize 
și celalalte. Vorbesc despre asfaltarea unei străzi la 
Bobda și a uneia la Cenei. Sunt lucrări începute și, 
în funcție de cum ne permite vremea, sperăm să le 
finalizăm în perioada următoare. Cât despre proiecte 
noi, în anul acesta voi introduce pe planul de achiziții 
asfaltarea a încă două străzi la Bobda, iar la Cenei 
doresc să demarez construirea unei zone sportive de 
agrement, acest lucru presupunând introducerea în 
circuitul agricol a trei bălți, care, până în momentul 
de față, stau fără nicio utilitate și se poate face un 
proiect de asanare a bălților respective și introducerea 
lor în circuitul agricol.

Aveți susținerea consilierilor locali în 
demersurile dumneavoastră?

Sper ca în acest an să fie cât de deschiși la 
noile proiecte, pentru că până acum am avut opoziție 
la sânge din partea lor. Sperăm să judece rațional și 
cu obiectivitate propunerile noastre, nu pe altfel de 

Cei mai responsabili cetățeni pot fi premiați la Gala Premiilor Participării Publice

criterii și ambiții nefondate. Cea mai mare problemă 
e modul de lucru cu domnul viceprimar, cu care nu 
am cum sa ajung la un consens și un dialog civilizat. 
Am încercat să discutăm, dar fără rezultat, ba mai 
mult, dumnealui înregistrează pe sub masă discuțiile 
noastre între patru ochi, apoi le postează pe Facebook, 
așa percepe modul de a lucra, înregistrându-și colegii. 

Așadar, la Primăria Cenei s-au creat două 
tabere, în detrimentul comunității?

Da, și ne-am dori, ca tabăra adversă să vină cu 
propuneri pentru folosul comunității, cu argumente, 
când se opune proiectelor noastre. Să vedem că într-
adevăr le pasă de bunul mers al lucrurilor, nu de 
interesul lor imediat. Însă, eu sper, totuși, că aceste 
lucruri vor rămâne în urmă, că vom ajunge la un 
dialog și vom reuși să lucrăm împreună.

Ce le transmiteți locuitorilor comunei, care 
așteaptă să vadă o schimbare a comunei în bine?

În primul rând, le urez La mulți ani!, pentru că 
e început de an și doresc să le transmit și pe această 
cale gânduri de bine, să aibă un an mai bun și, îi rog 
să aibă înțelegere și răbdare, pentru că așa cum am 
încercat să fac lucruri benefice pentru comunitate, tot 
așa voi proceda și în continuare. Îi asigur că lucrurile 
se vor îndrepta și vom merge spre bine.

Să dea Dumnezeu să fie așa, domnule primar! 
Vă dorim succes în demersuri și să auzim de bine!

ncă din prima lună a anului abia început, la Primăria Cenei se fac pregătiri 
pentru noi proiecte de îmbunătățire a lucrărilor în comună. Despre ce este 

vorba, aflați chiar de la primarul Gabriel Ilaș, în rândurile care urmează:

C

Î
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TRAIAN VUIA
Vasile PETRUESCU - Primar al comunei Traian Vuia

Timiș

„Mă aștept, în acest an, la noi oportunități de finanțare!”

Pagină realizată de Gheorghe MIRON

Cum a fost anul 
2017 pentru Primăria 
Traian Vuia și pentru 
edilul Vasile Petruescu?

Ca un bilanț provi-
zoriu, 2017 a fost un an bun, dar putea fi și mai bun.

Ați realizat ceea ce v-ați propus?
În general, am realizat ceea ce mi-am propus. 

Dar, mai am unele obiective în derulare, pe care 
doresc să le finalizăm și să facem recepția și plata. 
Atunci, putem să spunem că la capitolul investiții 
ne-am atins obiectivele la tot ceea ce ne-am propus. 
De la asfaltări de străzi, până la iluminat stradal, 
de la locuri de joacă, până la terenuri de sport, de 
la evenimente culturale de vară, până la evenimente 
culturale de iarnă, toate adunate și puse cap la cap, 
rectiliniu, dezvoltă comuna.

Domnule primar, Vasile Petruescu, care este 
proiectul care vă mulţumeşte şi vă mândriți cel mai 
mult?

Mă va mulțumi cel mai mult când voi finaliza 

entru domnul primar Vasile Petruescu, începutul de an, înseamnă 
continuarea muncii începută la preluarea mandatului de său. Am 

zăbovit, cu plăcere, câteva minute în biroul său, pentru a afla cum s-a încheiat 
pentru dânsul anul care a trecut și firește, cum percepe anul care abia începe.

Căminul cultural de la Susani, proiect depus pe AFIR 
în luna iunie 2017 şi care se află în evaluare. Așeptăm 
semnarea contractului pentru al doilea proiect finanțat 
prin AFIR pentru modernizarea sediului primăriei.

În valoare de cât?
În valoare de aproape 100.000 euro.
În concluzie...
În concluzie, în anul care a trecut s-a muncit 

cu spor și cu succes. Proiectul cu căminul cultural 
este de peste 200.000 euro nerambursabili.

Ce așteptați de la anul 2018?
Mă aștept, în acest an, la noi oportunități de 

finanțare, aștept un PNDL 3. Dintr-un buget local nu 
poți face foarte multe, fără alte finanțări, indiferent de 
unde vin şi ce sunt: guvernamentale sau nu, europene 
sau românești. Vom vedea ce va fi. Sperăm într-un 
buget mai bun și alocări financiare mai mari.

De la Consiliul Județean ce vă doriți în 2018?
De la CJT aștept ce așteaptă toți primarii: 

bani mai mulți, dar nu este singurul sac de unde să 
îi iei....!!

P

crierea cu sau fără cratimă 
a unor cuvinte de felul 

ia/i-a, iau/i-au, sa/s-a, la/l-a, mai/ 
m-ai etc. poate crea anumite difi-
cultăți, dacă nu cunoaștem expli-
cația gramaticală și dacă nu suntem 
atenți la contextul în care apar. În 
cărțile de specialitate, acestea in- 
tră în categoria omofonelor – cuvin- 

te care se pronuntă identic, dar se 
scriu diferit. Așadar, ia se scrie fă-
ră cratimă și când cuvântul are va-
loarea unei interjectii, sinonimă cu 
Iată!, Iaca!, Vezi!, care exprimă un 
îndemn sau o anume stare de indi-
ferență, în formulări precum: Unde 
pleci ? – Ia, pana la vecinul meu! Se 
scrie i-a atunci când cratima mar-

chează rostirea împreună a două 
părți de vorbire diferite – i (pronume 
personal, persoana a treia, numărul 
singular, forma neaccentuată) și a 
(auxiliarul perfectului compus al 
oricărui verb, la persoana a treia, 
singular) : El i-a spus adevărul –  a 
spus (verb) și i (pronume personal, 
forma neaccentuată – lui /ei îi, i).

Rubrica școlii Cum se scrie corect?
S

Ne-am interesat pentru
dumneavoastră Declarația 600

Cine trebuie să depună acest formular la Fisc și până când?
eclarația 600 privește venitul asupra căruia se datorează contribuția de 
asigurări sociale și cu privire la încadrarea veniturilor realizate în plafonul 

minim pentru stabilirea contribuției de asigurări sociale de sănătate.
Declarația se poate depune direct la registratura organului fiscal, prin poștă, 

prin scrisoare recomandată, cu confirmare de primire sau prin mijloace electronice 
de transmitere la distanță, potrivit legii, până la data de 31 ianuarie inclusiv sau în 
termen de 30 de zile în cazul celor care încep o activitate în cursul anului.

Începând cu 1 ianuarie se aplică și trecerea contribuțiilor sociale de la 
angajator la salariat. Contribuțiile de asigurări sociale (CAS) vor fi de 25%, iar cele 
de sănătate (CASS) de 10%. Angajatorii mai plătesc doar o contribuție asigurătoare 
pentru muncă, de 2,25%.

În ceea ce privește persoanele fizice care realizează venituri lunare din activităţi 
independente sub nivelul salariului minim brut pe ţară, de 1.900 de lei, acestea nu au 
obligaţia să plătească CAS și CASS, însă vor putea opta pentru plata contribuţiei, în 
aceleaşi condiţii prevăzute pentru cei care au obligaţia plăţii contribuţiei.

La mulți ani, 
domnule primar!

una ianuarie, 
găzduiește și 

ziua de naștere a dom- 
nului primar Vasile 
Petruescu. Cu acest pri- 
lej, „Asociația Prima-
rilor din Banatul Isto- 
ric” și redacția „Micu- 
lui jurnal al primă-
riilor”, adresează dom-
nului Vasile Petruescu, 
sincere urări de sănă-
tate, viață lungă și suc-
ces în munca depusă în 
folosul comunității pe 
care o reprezintă.

-R-

L
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TimișCHECEA

Pagină realizată de Diana MIHAI

Tot mai mulți elevi merg la Biblioteca Checea pentru a se documenta

„Finalizarea asfaltării străzilor și reabilitarea Căminului 
Cultural sunt cele mai importante proiecte ale Primăriei Checea 

pentru acest an!”
Daniel-Florin FLOREA - Primar al comunei Checea

Imagini din specta-
colul ”Folclor bănățean și 
laurii premianților anului 
2017”, care a avut loc în 
22 decembrie 2017. (foto- 
Marko Aragian)

a Primăria Checea se lucrează intens pentru deschiderea unor noi 
proiecte importante pentru comună. Aflați ce pregătește administrația 

locală, chiar de la primarul Daniel Florin Florea, în dialogul care urmează:
L

Iată că stăm de vor- 
bă la mijloc de ianuarie, 
aproape primăvăratic. Și 

 vă întreb: ”Semne bune
 anul are?” Se anunță
 proiecte noi, importante?

Am început destul de bine anul 2018, și în 
familie, și în activitatea de la Primărie. Anul acesta 
chiar avem multe proiecte. Am fost la București, am 
semnat PNDL 2, pentru investiții asfalt, mai avem 
o investiție la Căminul cultural pe AFIR, 460 mii 
euro au fost aprobați pentru acest proiect. Vorbim 
de modernizare și reabilitare a căminului, tot ce ține 
de izolare, energie verde, panouri fotovoltaice și, 
sperăm noi, ca în această primăvară să putem începe 
lucrările. Documentația a fost aprobată și urmează 
să semnăm contractul, așteptăm să ne cheme, apoi 
licitația publică, toată procedura. Este un proiect 
foarte important pentru noi, dar prioritar pentru mine 
ar fi să terminăm asfaltările și să începem proiectul 
cu Aquatim, pe lucrările de apă și canal, dar nu știm 
exact când va fi, nu știm cât e investiția. Suntem cu 
ei în parteneriat, sistemul nostru fiind predat la ei de 
mulți ani. Mai pregătim un proiect pentru un teren 
de sport, cu AFIR, prin GAL Jimbolia, o investiție 
de 80.000 de euro. Avem planuri mari pentru 2018.

Cum văd colegii dumneavoastră din 
Consiliul Local proiectele anunțate și cele aflate în 
desfășurare, aveți susținerea acestora?

Da, chiar am un Consiliu Local foarte unit, 

niște oameni minunați, care niciodată nu au spus nu, 
când a fost vorba să facem ceva pentru comunitate. 
Măcar atâta noroc am, să am alături o echipă 
frumoasă cu care pot pune în aplicare lucruri bune 
pentru comuna noastră.

Sunteți membru fondator al Asociației Primă- 
riilor din Banatul Istoric, cum vedeți activitatea 
acesteia și întâlnirile cu ceilalți edili din cadrul ei?

Mi s-a părut o idee foarte bună și din acest 
motiv am și vrut să mă alătur. Poate la început nu am 
înțeles exact scopul acestei asociații, însă, după ce 
am participat la câteva întâlniri, lucrurile au devenit 
clare. Putem schimba idei de proiecte cu ceilalți 
primari, ne sfătuim cu privire la problemele cu 
care se confruntă fiecare, dar mai ales mi-am făcut 
prieteni printre edili, de exemplu cu primari din 
Arad și din Caraș Severin, niciodată nu aș fi crezut, 
sincer vă spun. Ei altfel gândesc. Chiar mă bucură 
aceste întâlniri cu primarii din alte localități, alte 
județe. Fiecare avem de învățat unul de la altul, sunt 
foarte încântat de acest lucru.

La final de interviu, să ne întoarcem cu 
gândul la locuitorii comunei pe care o aveți în 
grijă, să spunem așa…

Le transmit toate gândurile noastre de bine, 
să fie sănătoși și să aibă încredere că încercăm să 
ducem la sfârșit tot ce am promis, pentru ca fața 
comunei noastre să se schimbe în bine. Îi asigur că 
facem toate eforturile pentru acest lucru. Îmi doresc 
să avem toți un an prolific și să auzim de bine!

ine crede că bibliotecile 
au devenit pustii, se în-

șeală. La Checea, tot mai mulți 
elevi calcă pragul bibliotecii din 
comună pentru a-și face referatele 
școlare cu ajutorul cărților, nu 
doar apelând la internet. Potri- 

vit informațiilor oferite de repre-
zentanții Bibliotecii Checea, un 
factor important este susținerea ad- 
ministrației locale. „Depinde de 
Primării și de Consiliile Locale, 
dacă vor sau nu să existe 
biblioteci publice în localități. 

Până acum, la noi a fost susținută 
activitatea culturală și biblioteca 
publică. Când există oameni care 
văd că partea asta culturală e par- 
te importantă din identitatea locali- 
tății, e bine”, se arată pe pagina de 
Facebook a Bibliotecii Checea.

Din albumul 
cu poze al 

comunei noastre

C
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FÂRLIUG Caraș-Severin

Paraziții

Î

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

„Acestor copii și nu numai lor, să le dea Dumnezeu sănătate!”
Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

L

Este o onoare pe care o împart cu toți consătenii mei

D e obicei prin paraziți se înțelege că este vorba despre banalii viermi intestinali. De 
fapt, este o mare greșeală faptul că paraziții sunt considerați a fi exclusiv doar viermi 

intestinali. Există o mulțime de diverși paraziți, care trăiesc în diferite organe Primele simptome, 
după care se poate spune că aveți paraziți, sunt: u Miros neplăcut al gurii; u Răceli frecvente, 
angină, nas înfundat; u Oboseală cronică (Obosiți repede, orice ați face); u Dureri de cap dese, 
constipații sau diaree; u Dureri articulare și musculare; u Nervozitate, tulburarea somnului și 
a apetitului; u Cearcăne, pungi sub ochi. La prezența a două simptome dintre cele enumerate, 
în organismul dumneavostră există cu siguranță paraziți.

a sfârșitul lunii tre-
cute, în comuna Fâr- 

liug, domnul Ioan Borduz, 
edilul comunei, a organizat 
o colectă, a prietenilor săi, 
în vederea susținerii Cam-
paniei „Muzică pentru via- 
ță”, menită să vină în spri-
jinul copiiilor care suferă 
de hemofilie şi diabet 

zaharat, boli incurabile care le afectează viaţa pentru 
totdeauna. Alături de cunoscuții și prietenii domnului 
primar, au donat o importantă sumă de bani, 
răspunzând chemării sale și edili din județele Arad 
și Timiș, primari membri ai „Asociației Primăriilor 
din Banatul Istoric.”  Am remarcat efortul domnului 
primar de a face tot ce se poate ca să se adune 

cât mai mulți bani pentru copiii tratați la Buziaș, 
felicitându-l sincer la sfârșitul acelei zile. Răspunsul 
său a fost unul care face cinste atât domniei sale, cât 
și oamenilor care l-au ales în fruntea comunei. „Eu 
– a spus domnul primar emoționat - am făcut foarte 
puţin pentru acești oameni, care au poveşti de viaţă 
cutremurătoare. Câteodată lăcrimez, pentru că dacă 
nu poţi să faci ceva pentru cei care suferă, măcar 
poţi să-i ajuţi financiar.

Din acest punct de vedere, după cum ai văzut, 
s-au făcut lucruri extraordinare. Și îmi doresc ca 
toată lumea să facă acest lucru pentru acești copii, 
pentru care speranţa de viaţă este una limitată și 
suferă enorm de mult.

Dacă nu suntem în stare să contribuim cu ceva 
pentru aceşti copii, chiar nu avem suflet. Acestor 
copii și nu numai lor,  să le dea Dumnezeu sănătate!”

n ziua de 21 decembrie, la Timișoara, a avut loc întrunirea membrilor 
fondatori ai „Asociației Primarilor din Banatul Istoric”. Cu acest prilej, 

primarul comunei Fârliug, domnul Ioan Borduz, a fost propus și ales, în 
unanimitate, în funcția de vicepreședinte al „Asociației Primarilor din Banatul 
Istoric”. La sfârșitul întrunirii, noul vicepreședinte ne-a declarat: „Este o cinste, 
mă simt onorat de poziția pentru care am fost propus și ales. Este o onoare pe 
care o împart cu toți consătenii mei.  Bunul Dumnezeu să ocrotească Banatul și 
oamenii săi!”

ensia pentru limită de vârstă este principala categorie de pensie acordată în 
România. Cine poate beneficia, începând cu anul acesta?

Vârsta-standard de pensionare este, în momentul de faţă, de 65 de ani pentru 
bărbaţi şi de 63 de ani pentru femei. În ceea ce priveşte stagiul minim de cotizare, 
adică vechimea în muncă, acesta este de 15 ani şi pentru femei, şi pentru bărbaţi, iar 

stagiul complet de cotizare este de 35 de ani, indiferent 
de sex. Atingerea acestor vârste şi stagii de cotizare 
este făcută treptat, prin eşalonarea prevăzută de Legea 
pensiilor. Dacă pentru bărbaţi, deja s-a ajuns la cele trei 
limite de câţiva ani, pentru femei s-a ajuns momentan 
doar la limita stagiului minim de cotizare, iar la limita 
stagiului complet de cotizare şi a vârstei standard de 
pensionare se va ajunge abia în anul 2030.

limbându-se prin- 
tr-un bâlci, un băr- 

bat ajunge la cortul unei 
ghicitoare. Gândindu-se 
că se va amuza strașnic, 
omul intră în cort și se 
așază.

- Văd că ești tatăl 
a doi copii, spune ghi-
citoarea, privind în 
globul de cristal.

- Așa crezi tu, repli- 
că disprețuitor bărbatul. 
Sunt tatăl a trei copii.

- Asta s-o crezi tu! 
zice ghicitoarea.

Sfatul medicului nostru

Pensia pentru limită de vârstăDe la biroul social

P

La ghicitoare

P

Prilej de fală pentru comuna Fârliug Să nu uitați 
să râdeți
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RAMNA Caraș-Severin

Teren sintetic, cu nocturnă, inaugurat la Ramna!

Pagină realizată de Ada MAXIM

În atenția școlarilor noștri

A

rimăria și Consiliul Local Ramna au 
inaugurat, la finele lunii decembrie, terenul 

sintetic de minifotbal cu nocturnă. Pentru a extinde 
latura festivă a momentului, edilul comunei, doamna 
Magdalena Ciurea a organizat cu această ocazie și un 
eveniment sportiv, în premieră la 
Ramna – „Cupa Moș Crăciun”. 
Alături de doamna primar și 
consilierii locali, la eveniment 
au participat și reprezentantul 
Consiliului Județean Caraș-
Severin, Octavian Diaconu, 
primarul comunei Măureni, 
Brian Filimon, jucătorul echipei 
FCSB – Ovidiu Popescu, 
Cristi Scutaru de la UTA Arad, 
reprezentantul AJF Caraș-
Severin – Marius Popescu, dar și sportivi din Reșița, 
Berzovia, Ezeriș, Ramna și Valeapai.

La prima ediție a Cupei Moș Crăciun au 
evoluat șapte echipe, trofeul fiind câștigat de 
Progresul Ezeriș, care s-a impus în fața gazdelor de 

la Viitorul Ramna, cu scorul de 3-0. Titlul de cel 
mai tehnic jucător la trofeul de iarnă de la Ramna a 
revenit lui Florentin Dancea de la Viitorul Ramna, 
golgheter al competiției a fost desemnat Natanael 
Pungilă – AS Ramna, iar cel mai bun portar - Sergiu 

Toma (Grandi) – tot de la 
Viitorul Ramna.

„A fost un moment 
emoționant și mult așteptat 
pentru mine, ca primar al 
comunei Ramna, dar și de 
iubitorii fotbalului din zonă. 
Doresc să mulțumesc tuturor 
celor prezenți la eveniment, 
familiei mele, care m-a 
susținut mereu și m-a ajutat 
la organizarea evenimentului, 

consilierilor locali, care au aprobat această investiție, 
invitatului de onoare Ovidiu Popescu, bunului meu 
prieten Brian Filimon, primarul comunei Măureni, 
dar și reprezentanților AJF Caraș-Severin”, a spus 
Magdalena Ciurea, primarul comunei Ramna.

bia întorși la cursuri, în 15 ianuarie, după vacanţa de iarnă, care a 
început în 23 decembrie şi a durat trei săptămâni, școlarii se pregătesc 

din nou de vacanță. Elevii din toate ciclurile de învăţământ vor mai avea o 
vacanţă intersemestrială între 3 februarie 2018 şi 11 februarie 2018, urmând ca 
între 31 martie – 10 aprilie 2018 să intre în vacanţa de primăvară. Vacanţa de 
vară este programată între 16 iunie – 9 septembrie 2018. Pentru clasele terminale de la liceu, anul şcolar se 
va încheia pe data de 25 mai 2018, iar elevii care vor absolvi clasa a VIII-a vor termina cursurile în data de 8 
iunie 2018. De menţionat este şi că elevii din clasa a XII-a vor susţine competenţele lingvistice şi digitale la 
începutul celui de al II-lea semestru, în luna februarie. Înscrierile pentru susţinerea examenului de bacalaureat 
în prima sesiune se fac în săptămâna 29 ianuarie – 2 februarie 2018.

rimăria Ramna se pregă- 
tește de proiecte impor-

tante pentru locuitorii comunei. 
Potrivit administrației loca- 

le, în acest an ar urma să înceapă 
lucrările pentru alimentarea cu 
apă a localităţilor Ramna și 
Valeapai. 

Primăria a semnat contrac- 
tul cu Ministerul Dezvoltării 
Regionale încă din 2016, dar au 
fost întârzieri cu formalitățile 
pentru demararea achizițiilor pu- 
blice. Totodată, din banii pri-
miți din Fondul de rezervă al 
Guvernului, trebuie finalizate 
lucrările de reparații la podurile 
peste pârâul Vornic, din loca-
litatea Ramna, care au fost 
distruse în urma inundațiilor din 
vara anului 2016. Administrația 
locală a făcut și demersurile nece- 
sare pentru reabilitarea celor 
4,2 km de drum comunal dintre 
Ramna şi Berzovia. „Am trimis 

la Bucureşti, la Ministerul Dez-
voltării, documentaţiile necesa- 
re pentru modernizarea DC 86. 

Banii vor fi alocaţi 
prin Programul Naţional de 
Dezvoltare Locală, prin care 
ne mai dorim să reparăm şi să 
modernizăm şi şcoala gimnazială 
din Ramna”, explica, recent, 
doamna primar Magdalena 
Ciurea. Potrivit acesteia, se vor 
efectua și lucrări de pietruire 
pe drumul dintre Valeapai şi 
Bărbosu şi se va încerca trecerea 
tronsonului Valeapai – Ramna, 
care intră în componenţa DJ 585, 
în administrarea primăriei.

Anul 2018 aduce proiecte mari pentru Ramna și Valeapai

P

P
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LENAUHEIM Timiș

„În 2017 am construit 4500 de metri pătrați de trotuare 
numai din bugetul local!”

Domnule primar, 
cum a fost anul 2017, 
pentru Lenauheim?

Anul 2017 a fost un 
an bun în care am făcut mulţi paşi înainte. Am avut 
realizări frumoase, mai puţin pe proiectele europene 
care se derulează destul de greu, din cauza birocraţiei 
excesive. Totuşi, avem proiecte începute, cu licitaţiile 
realizate, unele sunt demarate, dar altele stagnează.

Cu ce proiecte vă mândriţi pe anul 2017, ce 
anume vă mulţumește?

Pe mine mă mulţumeşte orice lucru bine făcut 
în localitatea mea şi sunt bucuros că l-am făcut, mai 
ales că acum lucrăm cu bani de la bugetul local. În 
2017, am construit 4.500 de metri pătraţi de trotuare 
numai din bugetul local al Primăriei Lenauheim. 
Încercăm să ne descurcăm cum putem.

Văd drumuri bine îngrijite...
Da, am pietruit toate drumurile tot din bugetul 

local. Avem două terenuri finalizate de minifotbal 
pentru şcolile din Lenauheim şi Bulgăruş. Am mai 
făcut trei terenuri de baschet, câte unul în fiecare 
localitate din comună. Avem multe proiecte şi pe 
PNDL aprobate, dar sunt în faza de contestaţii sau 
licitaţii. În 2018 sper să meargă mai uşor totul, dat 
fiind că au dat o ordonanţă nouă, şi să ne apucăm 
de lucrările de canalizare, de asfaltare, de reparaţii la 
dispensar, la grădiniţe – acestea pe PNDL.

Vine primăvara, domnule primar!
Vrem ca în primăvară să ne apucăm de lucru. 

Dacă vorbim pe fondurile europene, acolo trebuie 
să facem o grădiniţă nouă la Bulgăruş, în 2018. Cei 
9 km de asfaltare sunt împărţiţi egali în cele trei 
localităţi  - Lenauheim, Grabaţ şi Bulgăruş.

Cum vă împiedică această birocraţie?
De exemplu, la sfârşitul lunii aprilie 2017 am 

făcut licitaţia, şi iată că încă nu au dat câştigătorul, 
în ianuarie. Sistemul nu e bun. E prea greoi. Durează 
foarte mult evaluarea tehnică. De pildă se calculează 
într-o parte cu 2 zecimale, în alta cu 3 zecimale. 
Atunci, comisia de evaluare cere ca toată lumea să 
le egalizeze, ori cu două, ori cu trei zecimale. Sunt 
lucruri mărunte care efectiv blochează totul.

Ce credeţi că ar trebui făcut pentru ca treaba 
să meargă mai bine?

Ministerul Fondurilor Europene ar trebui să 
pună piciorul în prag, fiindcă absorbţia banilor este 
foarte mică, tocmai din cauza birocraţiei. Noi avem 
un proiect depus în 2015 şi trebuia început altul, dar 
nu e aşa. Avem proiectul pe cei 9 km asfaltare care 

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim
izitând comuna Lenauheim am stat de vorbă, pentru cititorii „Micului 
jurnal al primăriilor”, cu edilul său, domnul Ilie Suciu. Om cumpănit 

la vorbă, om al faptelor, domnul Ilie Suciu, membru fondator al „Asociației 
Primarilor din Banatul Istoric” , privește, peste umărul vremii, în dialogul cu 
mine, cu simțul datoriei împlinite. Precum se poate citi din interviul de mai jos.

V

aşteaptă. Sperăm că şi pentru cel cu canalizarea să 
scăpăm de birocaţie la sfârşitul lunii ianuarie şi să ne 
punem pe treabă. Urmează licitaţia, apoi contestaţiile 
şi evaluările. Vrem ca în 2018 să ne apucăm să facem 
şi canalizarea în Lenauheim, fiindcă nu avem nimic.

Ce aşteptaţi de la 2018?
Să vedem cum vom plăti salariile angajaţilor, 

fiindcă am fost obligaţi să le majorăm. Vedem cum şi 
cetăţenii îşi vor achita taxele şi impozitele la bugetul 
local. Pe de altă parte în 2018 vrem ca Ministerul de 
Finanţe să nu ne mai taie cotele care ne sunt alocate. 
Noi nu vom trimite în şomaj pe nimeni, aşa cum au 
făcut alte primării.

Aveți mulți angajați?
Nu avem aşa mulţi angajaţi. Nu avem o struc-

tură prea mare. E numai bună şi cred că vom reuşi să 
ne acoperim salariile. Am început să lucrăm la buget. 
Din încasări vom reuşi să menţinem funcţionarea 
bună a primăriei, inclusiv asigurarea salariilor anga-
jaţilor, a asistenţilor personali etc. Dacă primim şi 
sumele alocate prin MF vom mai şi investi.

Aveţi un sistem de protecţie bine pus la punct, 
inclusiv un centru de zi. Cum ați reușit?

Primăria alocă an de an bani Centrului de zi 
pentru copii cu dizabilităţi. Cred că este singurul din 
ţară din mediul rural. Avem 12 copii şi personalul 
aferent. Sunt micuţi născuţi în localitate, dar şi daţi în 
plasament aici din alte părţi. Au auzit de acest centru 
şi ni-i trimit nouă.

Cum staţi cu agricultura în Lenauheim?
Cu agricultura stăm bine. Terenurile sunt cul-

tivate.  Avem ferme cu proprietăţi mari, dar şi mai mici 
care îşi aduc aportul la bugetul local, conform legii.

Pe vegetal?
Pe vegetal avem 10.500 de ha. Mai avem o 

fermă pe zootehnie unde se cresc tăuraşi. E cu capital 
străin din Israel, cu circuit închis, dar merge bine 
treaba. Aduc viţei aici din România sau din alte părţi, 
îi îngraşă şi apoi îi exportă în Israel pe toţi. E numai 
pentru piaţa externă, nu internă.

Ce aşteptaţi de la Consiliul Judeţean în 2018?
Îmi doresc o împărţire egală a fondurilor 

pentru toate priumăriile din judeţ, indiferent că 
sunt mai sau mici. Acestea să fie date în mod egal, 
fiindcă toate administraţiile locale au nevoi mari. 
Eu sunt mulţumit cu oricât. Eu nu refuz nimic, chiar 
dacă sumele sunt mici. Până acum CJT a dovedit că 
funcţionează bine. Dacă mai scapă uneori mai multe 
procente unor primari, poate că aşa trebuie să fie.

Dialog consemnat de Gheorghe MIRON
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Un japonez și un neamț s-au întâlnit în țara 
lui Păcală
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V ai de biet Român săracul!
Îndărăt tot dă ca racul,

Nici îi merge, nici se-ndeamnă,
Nici îi este toamna toamnă,
Nici e vară vara lui,
Și-i străin în țara lui.
E inutil să mă întreb cum s-ar fi desfășurat 

vizita premierului nipon Shinzo Abe în Israel, în 
SUA, în Germania sau în Anglia. Știu însă cum s-a 
petrecut la noi, unde teleormănenii, după o scurtă 
vizită făcută la Vaslui cu puțin timp înainte de a 
sosi în România reprezentantul cel mai important, 
după împărat, al celei de-a doua economii a lumii, 
au folosit, în parte, tactica voievozilor moldoveni. 
Nu au mai pârjolit pământul, ca odinioară, dar 
au pustiit casa spre care oaspetele se îndrepta. 
Singurul om, reprezentativ pentru țară, rămas în 
gospodăria sa, a fost un neamț care, în- 
tâmplător, este și președintele țării. Omul 
încăpâțănat, ca orice neamț, nu a vrut să 
plece. Astfel că premierul japonez, înso- 
țit de mica sa „armată”, adică de repre-
zentanții a 30 de companii nipone care 
ar fi vrut sa investeasca în Romania, l-a 
vizitat pe președintele Klaus Iohannis. 
Dacă tot a bătut atâta drum…

Nu s-a gândit nimeni din fruntea 
țării că dacă ar fi să le plătim acestor 
oameni, nu drumul, de 8.700 de kilometri 
pentru a face o vizită istorică în România, ci timpul, 
căci pentru japonezi timpul chiar înseamnă bani, 
nu știu pe unde am fi scos… teleormanul.

Și astfel, un japonez și un neamț s-au 
întâlnit în țara lui Păcală…

Ce-am pierdut? Nimic! Mai avem noi ceva 
de pierdut? Nici măcar paradoxul economic, 
căruia nu i-a putut da de cap cunoscuta publicație 
„Bloomberg” care, după o atentă analiză conchide: 
„România este țara cu cea mai mare creștere 
economică în care lumea a rămas la fel de săracă.”

Oameni buni, că vrem ori nu să recunoaștem, 
suntem țara lui Farfuridi, dovadă că schimbarea 
premierilor și a legilor, la noi se face încă urmând 
îndemnul acelui personaj. Vă amintiți? „Daţi-
mi voie! Termin îndată! Mai am două vorbe de 
zis. Iată dar opinia mea. Din două una, daţi-mi 
voie: ori să se revizuiască, primesc! Dar să nu se 
schimbe nimica; ori să nu se revizuiască, primesc! 
dar atunci să se schimbe pe ici pe colo, şi anume 
în punctele... esenţiale... Din această dilemă nu 
puteţi ieşi... Am zis!”

Să nu fi știut cei de la „Bloomberg”, că 
noi de la venirea comuniștilor continuăm, cu 
„succes”, să păstrăm implementate cele șapte 
minuni ale comunismului românesc? Dacă ei nu le 
cunosc, le reiterez mai jos, poate vor înțelege ceva 
și japonezii, atunci când vor face decontul vizitei 

într-o țară pe care „cu cât o cunoști mai bine, cu 
atît o înțelegi mai puțin”, după cum constata un 
înalt comisar german, l-a încheierea mandatului 
său în România. Iată minunile comunismului de 
tip românesc:

Toată lumea avea de lucru. 
Deși toată lumea avea de lucru, nimeni nu 

muncea.
Deși nimeni nu muncea, planul se făcea 

peste 100%.
Deși planul se făcea peste 100%, nu puteai 

cumpăra nimic. 
Deși nu găseai nimic de cumpărat, toată 

lumea avea de toate. 
Deși toată lumea avea de toate, toți furau.
Deși toți furau, niciodată nu lipsea nimic.
S-a revizuit ceva? Poate, dar nu s-a schimbat 

nimica!
Ah, râsu’ plânsu’ nichitastănes-

cian, cum mă duce cu gândul în lumea 
anecdoticii; „Ştefan cel Mare ţine o 
cuvântare răzeşilor înainte de o luptă 
cu turcii spunându-le: - Răzeşi, mâine, 
la ora 8.00, avem lupta cu turcu’, aşa 
că să veniţi toţi cu săbii, furci, coase şi 
ce mai aveţi pe-acasă ca să ţinem piept 
duşmanului. Bă, da’ să veniţi, c-am 
vorbit cu oamenii ăia!”

Din fila istoriei, aflăm că 
moldovenii au venit la întâlnirea cu otomanii, dar 
teleormănenii, la cea cu japonezii nu! Păcat? Tot 
istoria va răspunde, dar pentru noi va fi prea târziu.

Tânărul fondator și conducător al „Ligii 
Studenților Români din Străinătate”, domnul 
Sebastian Burduja este convins că „acesti 
caraghioși penibili au impresia că sunt mari 
oameni de stat, care scriu acum istorie cu mânuța 
lor. Ei cred că au ajuns să capete o relevanță 
planetară pentru că pot să-și ungă subalternii 
miniștri sau prim-miniștri. În realitate, ei rămân 
doar niște hapsâni și provinciali „căpitani de 
județ”, cu șpăgile pitite în cimitire. Ăștia au ajuns 
să ne conducă. Vai de ei, dar vai de noi.”

P.S. Vizita premierului nipon, mi-a adus 
aproape de amintire, gestul  făcut de Stalin pentru 
ministrul de Externe japonez Matsuoka, atunci 
când acesta își încheia vizita la Moscova. Era în 
1941, atunci Stalin a făcut un gest la care toată 
lumea a devenit atentă: a venit chiar el la gară să-l 
conducă pe ministrul japonez. Nimeni nu se aștepta 
la așa ceva, pentru că Stalin niciodată nu primea și 
nu conducea pe nimeni. Japonezii și nemții au fost 
cutremurați povestește Slavka Molotov. Trenul a 
fost întârziat o oră, dar conducerea lui a meritat 
asta, pentru că Japonia nu a atacat Rusia. Și era 
Stalin și Matsuoka nu era prim- ministru!          

Roxana FURDEAN


